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هفته ای 1۸ پرواز به ترکیه 
از تبریز

 دستیابی به توافق خوب
 در دسترس است

امام جمعه تبریز با اشاره به فرارسیدن 
روز جهانی معلولین اظهار کرد: از همه 
مسئولین ذی ربط می خواهم نسبت  به 
باشند  بیشتری داشته  معلولین توجه 
بلکه  نمی خواهند  ترحم  عزیزان  این 
توجه می خواهند؛ شهرداری باید برای 
ایجاد بستر و بهبود رفت وآمد معلولین 
در خیابان ها و پیاده روها اقدامات لازم 
را انجام دهد و همچنین بانک ها و سایر 
سازمان های نیز باید به وظایف ذاتی خود 
عمل کنند. سید محمدعلی آل هاشم ادامه 
داد: برای نابینایان، ناشنوایان و معلولین 
ذهنی تا جایی که امکان دارد در ادارات و 
سازمان ها اشتغال ایجاد شود تا این عزیزان 
از لحاظ معیشت نیز دچار مشکل نباشند. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود با 
انتقاد از کم بودن تعداد پروازهای تبریز 
به نجف و همچنین بالا بودن قیمت بلیت 
این پرواز خاطرنشان کرد: طبق اظهارات 
مدیرکل فرودگاه های آذربایجان شرقی 
تعداد پروازهای خارجی از تبریز تنها 
به کشور ترکیه ۱۸ پرواز در هفته است 
درحالی که متأسفانه تنها یک پرواز از تبریز 
به نجف اشرف وجود دارد و آن هم روز 

گذشته طی مراسمی افتتاح شد.

جوزپ بورل مسئــــول سیاست 
خارجی اتحادیــه اروپا و هماهنگ 
کننده مذاکرات ویــن در تـــماس 
تلفنی با وزیــرخارجه کشورمان 
در خصوص روند مذاکرات جاری 
رایزنی کرد. امیرعبداللهیان ضمن 
تشکر از تلاش های مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا و همکاران وی ، 
روند مذاکرات را در مجموع خوب اما 
کند دانست. وی افزود: هیات ایرانی با 
حسن نیت، اختیارات لازم و ابتکارات 
دست یافتنی و روبه جلو، به شکلی 
فعال در میــز مذاکرات حضور دارد. 
در هر مذاکره و اقدامی پایان دادن 
کامل به تحریم های ناقض برجام 
هدف مشارکت ماست.  وی با تاکید 
بر پایبندی ایران به همکاری فنی با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، افزود: 
علاوه بر  مذاکرات و دیدارهای آقای 
دکتر باقری، کارشناسان ایرانی نیز 
در قالب کمیته خاتمه تحریم ها و 
کمیته هسته ای در حال مذاکرات 
۱+4 هستند.  فنی و تخصصی با 
به رغم عهدشکنی آمریـکا و بی عملی 
سه کشور اروپایی، ما با حسن نیست 
در مـذاکرات ویـــن حضور داریم.  
معتقدیم دستیابی به توافق خوب 
در دسترس است اما لازمه آن تغییر 
رویکرد برخی طرف ها از ادبیات 
تهدید به ادبیات همــکاری ، احترام 

متقابل و نتیجه محور می باشد.

تا فرصت هست از منطقه 
خارج شوید

فرمانده  نیروی قدس سپاه پاسداران 
با تاکید بر اینکه دوران آنکه دشمنان 
اسلام هرکاری دلشان بخواهد انجام 
دهند گذشته است، به آمریکا هشدار 
داد، تا فرصت باقی است از جغرافیای 
اطــــــراف ایــران خـــارج شــــود. 
ســـردار سرتیپ اسماعیل قاآنی در 
مراسم نخستین سالگــــــرد شهادت 
سردار شهید عبدالرسول استوار ضمن 
گرامیداشــت یاد و خـــاطره شهدای 
مقاومت، با بیان اینکه شهدا  در مسیر 
الهی حرکــــت کردنـــد، گفت: پایان 
زندگی آنها ختم به شهادت شد. لذا باید 
ادامه دهنده راه شهدا باشیم و همان 
همان ویژگی های شهدا را در خودمان 
ایجاد کنیم.فرمانده سپاه قدس با بیان 
اینکه اگر می خواهیم ادامه  دهنده راه 
شهدا باشیم باید تکلیف مدار در مکتب 
ولایت باشیم، عنوان کرد: انجام وظیفه در 

حد مقدورات از دیگر ویژگی شهداست .

سـرمقــاله

سال های متمادی است که با ادبیات مذاکره آشنا هستیم 
و ۱۸ سال مذاکره برای نرسیدن به توافق بوده است. ۱۸ سال 
مذاکره در یک نوبت بعد از یک هیجان عمومی و انتظار عامه 
مردم به این موضوع خاتمه داده شده و تحریم، جدایی از عرصه 
بین المللی منجر به برجام شد که عمر کوتاهی داشت و با لنگه 
کفش از آن استقبال شد و در مقابل این توافق جبهه گرفته 
شد و به آتش کشیده شد. حال امروز برخی از افرادی که بعضا 
همان رویکرد را نمایندگی می کردند می گویند که می خواهیم 
با مذاکرات تحریم ها را برداریم. البته اینکه ایران برای رسیدن 
به توافق آمادگی دارد، طبیعی است و همه تمایل دارند که 
تحریم ها برداشته شود و آزادی عمل اقتصادی و مالی پیدا 
کنیم و در واقع استقلال اقتصادی خود را پس بگیریم. حال این 
سوال پیش می آید که همه این امور با چه شرایطی پدید خواهد 
آمد؟ این شرایط است که اتفاقاتی را رقم زده تا ایجاد توافق بین 
طرفین مقداری مشکل شود. به عبارت دیگر در این شرایط 
باید تعاملی دیپلماتیک صورت بگیرد و ریشه های مذاکرات و 
تحریم های اولیه که منجر به تشدید آنها شد، شناسایی شود 
و به درمان آن بپردازند. به نظر می رسد تا مسائل منطقه ای 
ایران  حل و فصل نشود و یک نوع ترک مخاصمه در منطقه  
انجام نشود، هیچ نوع توافق موثری در مورد برجام امکان پذیر 
نخواهد بود. برای اینکه همین اتفاقات در منطقه بود که موجب 
شد ایران تحریم شود و به برجام تن دهد و سپس طرفین برجام 
را نادیده بگیرند و مسائل حفظ صلح و امنیت بین الملل که در 
مقدمه برجام آمده نادیده انگاشته شود. اکنون اگر چنانچه 
راجع به آن بحث تفاهمی صورت بگیرد در آن زمان ایران 
می تواند همچنان در راستای روابط صلح آمیز بین المللی عمل 
کند. البته اینکه امروز همه طرف های برجام برای احیای این 
توافق پیشقدم شده اند و از عزم خود برای به نتیجه رساندن 
مذاکرات می گویند خود بسیار تاثیر گذار است. چرا برخی که 
تا دیروز مخالف برجام و مذاکره بودند اکنون خود دولت را در 
اختیار دارند و از مذاکره و توافق می گویند که این خود قدم 
بزرگی است. وقتی اینها خودشان دولت را در اختیار دارند 
متوجه می شوند که دولت ها در برابر ملت خودشان متعهد 
و مسئولند و وظایفی بر عهده دارند و این وظایف هزینه دارد 
و این هزینه ها نیز از محل بودجه کشور تامین می شود، اگر 
بخواهند بودجه را نیز بی اعتبار کنند ایجاد تورم می کند و تورم 
موجبات نارضایتی را فراهم می کند. در نتیجه اکنون بایستی 
با موضع جدید توام با منطق بیشتری روبه رو شوند و به دنبال 
حل مسائلی باشند که هم وضعیت دولت را مستحکم کند و 

هم ملت ایران را از این شرایط نجات دهد.

عزم طرف های برجام برای توافق 

پیام تسلیت رهبر انقلاب 
مقام معظم رهبری با صدور پیامی درگذشت 
عالم بزرگوار مرحوم آیت ا... آقای حاج سید رضی 
شیرازی، را تسلیت گفتند. متن پیام تسلیت 
رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است: »بسم ا... 
الرحمن الرحیم درگذشت عالم بزرگوار مرحوم 
آیت ا... آقای حاج سید رضی شیرازی رحمة ا... 
علیه را که از احفاد پرچمدار کبیر اسلام و تشیع 
و مرجعِ استعمارستیز قرن چهاردهم هجری 
مرحوم میرزای شیرازی بزرگ بودند، به حوزه 
علمیه تهران و شاگردان و ارادتمندان ایشان و 
بیت رفیع شیرازی و بویژه به خاندان مکرّم و 
بازماندگان ایشان تسلیت عرض می کنم و رحمت 
و مغفرت و علو درجات ایشان را از خداوند متعال 

مسألت می نمایم. 
سید علی خامنه ای ۱۱ آذر ۱۴۰۰«.

ایران موضوع مذاکرات آتی 
پوتین و بایدن

یوری اوشاکوف دستیار امور بین المللی رئیس 
جمهوری روسیه اعلام کرد که ولادیمیر پوتین 
و جو بایدن روسای جمهوری روسیه و آمریکا، 
در روزهای آینده در فرمت نشست مجازی با 
یکدیگر گفت و گو می کنند و موضوع برجام و 
ایران در بین مسائل مهم بین المللی در دستور 
کار مذاکرات سران دو کشور قرار دارد. اوشاکوف 
گفت: رئیس جمهوری روسیه با همتای آمریکایی 
خود در روزهای آینده نشستی مجازی برگزار 
می کند و برای اعلام تاریخ باید منتظر توافق در 
مورد همه پارامترهای این گفت و گو بنشینیم. 
وی خاطرنشان کرد که نشست ویدئویی سران 
روسیه و آمریکا پیش از سفر پوتین به هند صورت 
می گیرد که برای روز ۶ ماه دسامبر جاری )روز 

دوشنبه( برنامه ریزی شده است.

عزم رفع تحریم ها در ارکان نظام
معاون اول رئیس جمهور در پاسخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه چه خبر خوبی برای مردم با 
توجه به آغاز مذاکرات برجامی دارید؟، گفت: 
برنامه ریزی دولت با فرض این است که موانع به 
همـــین صــورت باشد. در دولـــت و کشور 
ظرفیت هایی وجود دارد که می توان با اسـتفاده از 
آن ها مشکلات کشور را به حداقل رساند و حداقل 
مشکلاتی که احیانا باقی بماند نیز مربوط به 
مذاکرات است. محمد مخبر افزود: دولت مصمم 
به رفع تحریم و حل مسائل است البته این موضوع 
به طرف مقابل هم بستگی دارد. وی ادامه داد: با 
عزمی که در ارکان نظام درباره رفع تحریم ها وجود 

دارد، امیدواریم در این زمینه به نتیجه برسیم.

طرف های مذاکره باید تاوان دهند
امــام جمعـــه رشـــت با تأکید بر ضرورت 
هوشمنــدی مسئولان وزارت خــارجه، گفت: 
طرف های مقابل در نشســت وین تلاش داشتند 
دوباره مذاکرات را در مسیر موضوع هسته ای قرار 
دهند و این اشتباه است. رسول فلاحتی با اشاره 
به ایـــنکه نباید اشتباهات گذشته در مذاکرات 
برجام تکرار شود، افزود: زمان تهدید گذشته و 
آمریکا و اروپا دیگر نمی توانند برای منافع خود به 
هر اقدامی دست بزنند. وی با بیان اینکه فرسایشی 
شدن مذاکرات به نفع ملت ایران نیست، تصریح 
کرد: دیگر شرط برد – برد سخن باطلی است بلکه 

طرف های مقابل باید تاوان دهند.

قانون تسهیل اشتغال نهایی شده است
نماینده ورامیـــن در مجـــلس گفت: امروز طرح 
ملی مسکن برای خانه دار کردن مردم با همکاری 
دولت و مجلس دنبال می شود. حسین نوش آبادی 
بیان کرد: مجلس طبق فرمایش مقام معظم رهبری 
باید مجلسی در تراز انقلاب باشد و اقتصاد و فرهنگ 
در اولویت های مجلس و کشور در این دوره باشد.  
ما در مجلس طی یک سال و نیم گذشته در حوزه 
اقتصادی چند کار مهم شروع کردیم که یکی از 
آنها  ساماندهی وضع مسکن بوده است. نوش آبادی 
افزود: رشد بی رویه قیمت مسکن دغدغه ملی است 
، امروز طرح ملی مسکن برای خانه دار کردن مردم 
با همکاری دولت و مجلس دنبال می شود، که در 
ورامین و مناطق اطراف هزاران نفر ثبت نام کردند. 
قانون تسهیل اشتغال هم نهایی شده است تا رونق 

بیشتری به کارهای کشور داده شود.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره به دقت و 
جدیت اعضای هیات دولت در بررسی و تصویب 
تبصره های لایحه بودجه در جلسات فشرده 
روزهای اخیر گفت: ثبات اقتصادی حمایت از 
تولیدکنندگان و مشارکت فعال بخش خصوصی 
در اقتصاد کشور و تامین معیشت مردم، محورهای 
اصلی و مورد توجه دولت در تصویب لایحه بودجه 
سال ۱4۰۱ کل کشور باید باشد. سید ابراهیم 
رئیسی در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، 
تاکید کرد: در تدوین لایحه بودجه، جهت گیری ها 
و هدف گذاری ها باید به سمت تحقق و رعایت 
محورهای مدنظر مقام معظم رهبری در اصلاح 
ساختار بودجه باشد.  وی تعامل با مجلس شورای 
اسلامی و استفاده از نظرات نمایندگان و همچنین 
نخبگان و فعالان اقتصادی را در امر تکمیل و 
جامعیت لایحه بودجه سال آینده کل کشور 
ضروری دانست و افزود: با توجه به تهیه سند 
تحول لازم است محورها و جهت گیری های 
لایحه بودجه با این سند همسو باشد. در این 
جلسه رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز گزارشی 
از چارچوب کلان و هدف مند لایحه بودجه سال 

۱4۰۱ ارائه داد که در آن، جداول و سیاست های 
پیشنهادی در چارچوب محورهای مورد تاکید 
رئیس جمهور تشریح و مقرر شد پس از تصویب 
نهایی در هیات دولت به اطلاع مردم برسد. رئیس 
سازمان برنامه و بودجه همچنین از روند ایجاد 
صندوق  »پیشرفت و عدالت« در هر یک از استان ها 
به عنوان ابزاری برای جلب مشارکت مردم در 
سرمایه گذاری های مختلف گزارش داد. همچنین  
رئیس جمهور با حضور در جمع نمایندگان خانواده 
بیماران SMA، مشکلات و نگرانی های آنان را 
مورد بررسی قرار داد.  آیت ا... رئیسی هفته گذشته 
هنگام خروج از ساختمان مجلس شورای اسلامی 
در جمع خانواده های بیماران SMA حضور 
یافت و به آنان قول دیدار جداگانه داد که صبح 
پنجشنبه در حاشیه جلسه فوق العاده دولت برای 
بررسی بودجه ۱4۰۱ با تعدادی از نمایندگان 
خانواده های آنان دیدار و درباره نیازها و مشکلات 
شان گفت وگو کرد. رئیس جمهور در این دیدار 
پس از شنیدن دغدغه ها و نگرانی های خانواده 
بیماران و گزارش وزیر بهداشت و مسئولین ذیربط 
در زمینه روش های تامین دارو برای بیماران 

خاص از جمله SMA دستور داد، داروی مورد 
نیاز بیماران در اسرع وقت برای یک دوره زمانی 
میان مدت و بلندمدت تهیه و با سازوکار مناسب 
در اختیار خانواده بیماران قرار گیرد و همزمان 
مراکز دانشگاهی و دانش بنیان نیز، اثربخشی آن 
را مورد بررسی قرار دهند تا بعد از اتمام این دوره، 
تصمیمات لازم در این زمینه اتخاذ شود. رئیسی 
بیماران خاص را فرزندان خود و اعضای دولت 
دانست و گفت: دولت رسیدگی و تامین داروهای 
بیماران به ویژه بیماری های خاص را وظیفه خود 
می داند و باید هر کاری که برای کاهش آلام 
خانواده ها و درمان فرزندان شان لازم است انجام 
شود. رئیس جمهور خطاب به وزیر بهداشت گفت: 
اکنون که در حال تدوین بودجه ۱4۰۱ هستیم 
اعتبار مورد نیاز و ضروری برای بیماری های خاص 
را هم پیشنهاد بدهید که در بودجه گنجانده شود. 
رئیسی همچنین از مسئولان وزارت بهداشت 
خواست با همت مضاعف تلاش کنند تا مشکل 
و دغدغه خانواده بیماران حل شود و توجه داشته 
باشند که زیاد شدن تعداد بیمار از مسئولیت  آنها 

نمی کاهد.

فریدون مجلسی
تحلیلگر مسائل بین الملل

یـــادداشت

ویــــژه

حذف 4 صفر از پول ملی هیچ تاثیری در زندگی مردم ندارد بلکه 
فقط روابط بین بانکی تسهیل می شود. حذف 4 صفر از پول ملی از 
لحاظ آسان سازی معاملات در بازار بورس و سایر بازار ها که پول های 
بزرگی در آن ها رد و بدل می شود حائز اهمیت است، اما به لحاظ 
اقتصادی تفاوتی در روند اقتصادی کشور ایجاد نمی کند. حذف صفر 
از پول ملی، هیچ یک از متغیر های کلیدی اقتصاد کشور را مانند نرخ 
تورم و رشد اقتصادی در کشور را تحت تاثیر قرار نمی دهد بنابراین 
این لایحه کمترین تاثیری بر نرخ تورم ندارد و در کوتاه مدت و بلند 
مدت نمی تواند تغییری در نرخ تورم از نوع کاهشی آن برای تامین 
معیشت مردم ایجاد کند. همچنین حذف 4 صفر از پول ملی به هیچ 
وجه موجب رشد اقتصادی و تغییر متغیر ها به نفع اقتصاد نیست. 
تنها اثر حذف 4 صفر تسهیل در امور اداری و روان سازی حساب ها و 
ترازنامه های بانکی و بنگاه های اقتصادی است. حذف 4 صفر از پول 
ملی در شرایط فعلی که کشور با تورم دست و پنجه نرم می کند، 
تاثیری ندارد. حذف صفر نه باعث کاهش نرخ تورم می شود و نه رشد 
اقتصادی کشور را سرعت می بخشد؛ هدف دولت از حذف صفر فقط 
سرگرم کردن مردم است وگرنه دولت به جای حذف صفر کار های 
مهمتری مانند کنترل نرخ تورم، رونق اقتصادی در کشور و اصلاح 
نظام بانکی دارد و تنها فواید این طرح این است که باعث تسهیل روابط 
بانکی می شود. مجلس و دولت قبل از حذف صفر اولویت های دیگری 
دارند و انتظار می رفت که قبل حذف صفر از پول ملی، اول آن ها انجام 
می دادند و بعد به فکر حذف صفر می افتادند. اگر دولت می توانست در 
قدم اول نرخ تورم را کاهش دهد و در سطح پایداری نگهداری کند، این 
اصلاح پولی موثرتر می شد، زیرا اگر نرخ تورم که در چند سال گذشته 
وجود داشته، همچنان ادامه دار باشد در سال های بعد مجبور به حذف 
صفر از پول ملی می شویم. بانک مرکزی هر ساله یا دو سال یکبار 
اسکناس های کهنه را از اقتصاد کشور جمع آوری و اسکناس جدید 
را جایگزین آن می کند؛ به عبارتی حتی اگر 4 صفر از پول ملی حذف 
نشود هر سال بخش قابل ملاحظه ای از پول در گردش یا پول های 
کهنه تعویض و از رده خارج می شوند تا پول های جدید جایگزین 
آن شوند. این موضوع هر ساله توسط بانک مرکزی انجام می شود 
از این رو هزینه چندانی بیش از هزینه های همیشگی به اقتصاد وارد 
نمی شود بنابراین حذف 4 صفر از پول ملی، چون در مدت زمان ۲ تا 

۵ سال است هزینه زیادی به دولت و اقتصاد کشور تحمیل نمی کند.

یک مرجع تقلید گفت: اصل نظام و هر جامعه ای، مردم 
هستند و پیامبران الهی و ادیان مختلف به مردم توجه داشتند. 
آیت ا... نوری همدانی در جمع نمایندگان مجلس با اشاره به 
سفرهای استانی نمایندگان و رئیس جمهور بیان کرد: سفرهای 
استانی و با مردم بودن بسیار مهم است و با تواضع با مردم حرف 
بزنید اگر عذری دارید با مردم در میان بگذارید. وی یادآورشد: 
نباید فقط قانون وضع کرد بلکه باید به دنبال آن بود و قانون را 
اجرا کرد. مثلا چند سال است که می گوییم دیرکرد حرام است 
و می گویند که در قانون تصویب شده اما متاسفانه کار اجرائی 

در این زمینه نمی بینیم.

ایرادات حذف صفر از پول ملی 

همه مسایل را به مردم بگویید

رئیس جمهور محور اصلی بودجه را اعلام کرد:

 ثبات اقتصادی، حمایت از تولید
 و تامین معیشت مردم

سخن روز
مذاکرات وین و راهکاری پیش رو

ادامه از صفحه یک / جهان خارج صورت نگرفته بود 
بلکه در مقدمه آن صراحتا اشاره شده است که  اجرای کامل 
برجام به بهبود صلح وثبات منطقه و جهان  یاری خواهد 
رسانید.  در واقع پاشنه آشیل برجام  همانا به سیاست جدا 
سازی آن از سایر بحران های امنیتی منطقه خاورمیانه باز 
می گردد که امنیت و ثبات جهان  را مستقیم یا غیرمستقیم 
تحت تاثیر قرار می دهند. مخالفان داخلی و منطقه ای اوباما 
به دلیل نادیده گرفته شدن خواسته های  امنیتی آنان در 
قبال ایران و محدود شدن توافق برجام  صرفا به برنامه 
هسته ای آن را مورد انتقاد قرار داده و ناکافی دانستند و 
وجهه همت خود را بر به شکست کشاندن آن قرار دادند. 
می توان گفت  دولت اوباما توافق برجام را نه یک توافق کامل 
و دائمی بلکه  هدفش از توافق ایجاد تاخیر زمانی یک ساله 
در آنچه نقطه عبور و  قرار گرفتن برنامه هسته ای ایران در 
آستانه تولید سلاح هسته ای و داشتن زمان کافی برای مقابله 
با آن بوده است. تلقی طرف ایرانی نیز از مذاکرات هسته ای 
و توافق برجام بنا آنچه نرمش قهرمانه خوانده شد رسیدن به 
یک توافق موقت و بنا به شرایط اقتصادی دشوار اقتصادی 
ناشی از تحریم ها و گرفتن نفس بوده است، اما مخالفان 
داخلی برجام و کسانی که هدف های استراتژیک و نه لزوما 
اقتصادی از برنامه هسته ای داشتند اجرای برجام را در تقابل 
با امیال خویش یافتند و به مخالفت با اجرای آن پرداختند 
.حاصل آنکه برجام  از همه سو مورد تهاجم قرار گرفت و با 

خروج ترامپ از آن به محاق رفت.

روایت »آرمان ملي« از درخواست برخي نمایندگان مجلس؛   

مدیران دوتابعیتي حذف شوند
 حذف مدیران دوتابعیتي در این دولت هم، باید پیگیري شود

آرمان ملی- یاسمین طالقانی:  »باید احراز 
شود که آن فردی که قرار است به عنوان گزینه 
گرفته  نظر  در  برای شغل حساس  پیشنهادی 
شود؛ خود یا همسر و فرزندش دو یا چند تابعیتی 
نباشند« قانون جدید مجلس همین موضوع بود. 
لزوم برکناری مدیران دو تابعیتی پرونده ای است که 
نمایندگان مجلس اصرار زیادی به اجرای آن دارند. 
روز گذشته عضو هیات رئیسه مجلس گفت: قانون 
منع بکارگیری دو تابعیتی ها باید جدی گرفته شود 
و اگر مدیر دو تابعیتی از دولت قبل در بدنه دولت و 
شرکت های زیر تابعه باقی مانده باید برکنار شود. 
حجت الاسلام علی رضا سلیمی با اشاره به قانون 
منع بکارگیری مدیران دو تابعیتی ها، اظهارداشت: 
قانون باید اجرا شود و تاکید قانون این است که دو 
تابعیتی ها نمی توانند درمسئولیت های حساس 
سیاسی، اقتصادی و فرهنگی مسئولیتی داشته 
باشند. وی افزود: مدیران دو تابعیتی برای پیشبرد 
امور دل نمی سوزانند و از همه توان خود برای پیش برد 
مجموعه استفاده نمی کنند و حتی ممکن است 
تحت تاثیر افراد نااهل قرار بگیرند و به دلیل حضور 
خیشاواندانشان در خارج از کشور ممکن است 
اطلاعات محرمانه سیاسی، اقتصادی و... به بیرون 
از کشور درز پیدا کند. سلیمی ادامه داد: تجربه نشان 
داده که برخی از مدیران دو تابعیتی دوره مسئولیت 
را طعمه ای برای ثروت اندوزی و انباشت سرمایه خود 
در خارج از کشور قرار دادند و مردم اکنون به این نوع 
مدیریت حساس شده اند. عضو هیئت رئیسه مجلس 
گفت: در اجرای قانون منع بکارگیری دو تابعیتی ها 
اگر اغماضی صورت گیرد استنکاف از قانون است. 

سلیمی در همین خصوص به ادامه فعالیت مدیرعامل 
دو تابعیتی شرکت ملی مس و اعتراض کارگران 
این شرکت به دلیل به تعویق افتادن حقوق های 
خود اشاره و  تاکید کرد: مجلس شورای اسلامی 
مسئله حق و حقوق کارگران را پیگیری خواهد کرد؛ 
نمی شود که حق و حقوق کارگر پرداخت نشود و بعد 
آقایان در مجمع فوق العاده خودروی لاکچری برای 
مدیرعامل و هیئت مدیره تامین کنند. وزیر صمت 
حتما باید این مسئله را بررسی کند. وی گفت: برخی 
از مدیران عامل دو تابعیتی چون علقه ای ندارند به 
جای حل مشکلات زیرمجموعه خود به دنبال ریخت 
و پاش هستند که از وزرا می خواهیم به طور قاطع 

برخورد کنند.
  رفتارهای کریمی قدوسی 

خرداد سال 97 بود که نوبخت سخنگوی دولت 
روحانی در پاسخ به سوال فارس، مبنی بر اینکه 
در مورد دو تابعتی ها رویکردی که از دولت شاهد 
هستیم انکار این موضوع بوده اما در گزارش تحقیق و 
تفحص مجلس در این باره به حضور ۲۱۰ دوتابعیتی 
در دولت اشاره و حتی در گزارش وزارت اطلاعات 
هم به حضور 37 مدیر دو تابعیتی همچون دری 
اصفهانی، فریده شیرازی، مشکان مشکور و فرزندان 
وزاری امور خارجه و نفت و معاونین و مشاورین رئیس 
جمهور تاکید شده، بیان داشت: این موضوع در مورد 
مدیران دوتابعیتی بود اینها هیچکدام مدیران عالی 
کشور و اعضا هیات وزیران با معاونین آنها نیستند. 
پس از آن در اول تیر 9۸ بود که کریمی قدوسی 
نماینده دلواپس مجلس لیست مدیران دوتابعیتی را 
منتشر کرد. موج در آن مقطع نوشت:» این فهرست 

به دو بخش تقسیم می شود. بخش نخست مربوط به 
کسانی است که بر اساس شواهد و قرائن احتمال دو 
تابعیتی بودن آنها وجود دارد. بخش دوم مربوط به 
اسامی مدیرانی است که بر اساس مدارک موجود 
ظن قوی در مورد دو تابعیتی بودن آنها وجود دارد.«  
نکته قابل تامل آنجاست که در این فهرست، نام 
حسن روحانی اعلام و در مقابل آن نوشته شده بود 
که »بر اساس شواهد و قرائن احتمال داشتن تابعیت 
مضاعف یا اقامت وجود دارد، لازم است تحقیقات 
لازم صورت گیرد« پس از آن بود که محمود واعظی، 
رئیس دفتر سابق ریاست جمهوری که از انتشار این 
اسامی مدیران دوتابعیتی، استقبال کرده بود، درباره 
این لیست و اظهارات نماینده مشهد، گفت: »جلوی 
هرکدام از اسامی این لیست نوشته شده که بر اساس 
شواهد و قرائن تدوین شده است و این یعنی بر اساس 
شواهد راجع به هرکسی در هر جای دنیا هر چیزی را 
می توانید مطرح کنید و این معلوم می شود که حرف 
آقایان هیچ کدام پایه و اساسی ندارد. ما نمی دانیم 
ریشه این افراد کجاست و از کجا آمده اند. این حرف ها 
را مطرح می کنند که کسی از آنها نپرسد شما از کجا 
آمده اید.« گفتنی است کریمی قدوسی در حالی تیر 
9۸  این ادعا را درباره تعداد دوتابعیتی ها مطرح کرده 
بود که مردادماه سال 9۶ در گفت وگویی با رسانه ها 
در مشهد، مدعی شده بود: »من مسئول کمیته 
تحقیق و تفحص دوتابعیتی ها هستم؛ اخیراً بر اساس 
تحقیقاتی گسترده فهرستی ۶۵ نفره از دوتابعیتی ها 
که در بدنه دولت حضور دارند و سطوح آنها شامل 
معاون و مشاور وزیر و… می شود. گزارشی از نتایج 

این تحقیق در صحن علنی قرائت خواهد شد.«

کامران ندری
 اقتصاددان

آرمان ملی-مطهره شفیعی: دوری 
از قدرت یک فرصت است که اکنون برای 
طیف اصلاح طلب ایجاد شده است. این 
جریان سیاسی ۸ سال در دولت، مجلس، 
شورای شهر و.. نقش آفرینی کرده بود که 
همین موضوع فرصت بازسازی را از آن ها 
گرفت اما اکنون که تمام نهادهای قدرت 
در اختیار طیف مقابل است این فرصت 
برای احزاب اصلاح طلب ایجاد شده که 
به بازسازی درونی و بازخوانی گفتمان 
اصلاحات بپردازند. در این راستا در روزهای 
اخیر تغییراتی در دو حزب مطرح اصلاحات 
یعنی کارگزاران و اتحاد ایجاد شد چنانکه 
حسین مرعشی بر کرسی دبیر کلی حزب 
کارگزاران نشست و غلامحسین کرباسچی 
پس از ۲4 سال از این صندلی جدا شد. 
کنگره حزب اتحاد هم روز پنجشنبه برگزار 
و در این حزب هم تغییر دبیرکل موضوع 
مهمی بود چنانکه برای نخستین بار یک 

زن دبیرکل یک حزب اصلاح طلب شد.
 پیام  خاتمی به کنگره حزب اتحاد

با رای اعضای شورای مرکزی حزب 
اتحاد بود که آذر منصوری به عنوان دبیرکل 
این حزب انتخاب شد و علی شکوری راد 
پس از سال ها دبیرکلی به خواست خود 
این کرسی را به عضو دیگر حزب تحویل 
داد. از نکات قابل توجه کنگره اتحاد ، پیام 
رئیس دولت اصلاحات برای این مراسم 
بود که در بخشی از آن آمده است: »بشر 
در درازای تاریخ، نظام ها، سیاست ها و 
گونه های حکمرانی فراوانی را تجربه کرده 
و در روزگار ما به این نتیجه رسیده است 
که سامان و سازمان بهینه زندگی جمعی، 
دموکراسی است و این البته نه به آن معنی 
است که مردم سالاری که مشخصه ها و 
مقوّم های خود را دارد بی عیب و کاستی 
است ولی در مجموع آن را پرفایده ترین و 
کم هزینه ترین راه و رسم زندگی جمعی 
یافته است. و مناسب ترین صورت و شکل 
آن را »جمهوری« با تعریف و مشخصه های 

جدیدش یافته است و انقلاب بزرگ ملت 
ایران نیز نظام جانشین نظام پیشین را 
»جمهوری اسلامی« پیشنهاد کرده و بر 
سر آن میثاق ملی شکل گرفته است. یکی 
از بهترین فرصت ها برای اصلاح طلبان )و 
حتی اصولگرایان خیرخواه( و همه آنان که 
نسبت به سرنوشت کشور وضع و حال مردم 
به خصوص بخش های محروم تر جامعه 
دغدغه خاطر دارند این است که بررسی 
کنند که نقش حزب و تحزب در تحقق 
مردم سالاری به چه میزان است و آیا پیش 
از آمدن حزب برای این که جامعه به سوی 
مردم سالاری برود لازم است چه نهادهای 
مدنی مردمی فراوانی که از بخش های 
مختلف جامعه، اصناف و گروه های گوناگون 
اجتماعی نمایندگی می کنند پدید آید؟ تا 
از دل آن حزب پدید آید؟ یا اینکه بدون آن 
نیز حزب می تواند حضور داشته باشد و 

اثرگذار باشد؟« 
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مردم از مردم کمک بگیریم
علی  دبیرکل سابق حزب اتحاد هم در 
این کنگره گفت: »پنجره های فرصت به 
روی کشور و ملت ما گشوده خواهد شد. 
اگرچه  زمان و چگونگی آن مشخص نیست، 
اما وقوع آن، دیر یا زود، حتمی است. مهم 
این است که ما به عنوان کنشگران سیاسی 
و حزبی آماده باشیم تا در آن فرصت به 
ایفای نقش پرداخته و از آن حداکثر بهره را 
ببریم. ما در اصلاح روندها چندان کامیاب 
نبودیم اما هیچ کس نمی تواند جلوی 
رخدادها را بگیرد.« وی ادامه داد:» با 
این حال ما نباید فقط در انتظار فرصت 

بنشینیم. بلکه باید به فکر خلق فرصت نیز 
باشیم. تفاوت یک کنشگر حزبی با دیگر 
کنشگران سیاسی این است که هنگامی که 
همه خوابند باید او بیدار باشد و هنگامی که 
همه نشسته اند، او ایستاده باشد و هنگامی 
که همه ایستاده اند او حرکت کرده باشد. 
او باید همواره یک یا چند گام جلوتر باشد و 
افق دیدش همواره وسیع تر و دورتر از بقیه 
باشد. اگر بقیه یک گام جلوتر را می بینند 
او باید چند گام بعد از آن را هم دیده باشد 
و برای آن برنامه داشته باشد.« شکوری راد 
معتقد است: »گاهی دیده می شود برخی 
دوستان به مردم تآسی می کنند و رفتار 
واکنشی مردم را برای خود حجت قلمداد 
می کنند. در حالیکه کنشگر سیاسی حزبی 
دنباله رو مردم نیست بلکه باید بتواند مردم 
را نسبت به برنامه هایی که برای توسعه و 
آبادانی کشور و رفاه و آسایش مردم مفید 
می داند مجاب کرده و با خود همراه کند.« 
همچنین اذر منصوری دبیرکل جدید 
حزب اتحاد در این مراسم اظهار داشت:» 
راهی نیست جز آنکه به موقع و به درستی 
دردهای مردم و ریشه های مشکلات کشور 
را ببینیم و برای کاهش آلام مردم و حل 
آنها از همین مردم و توان بی انتهای آنها 
کمک بگیریم.« وی خاطر نشان کرد:» 
ما اصلاح طلبیم و به رغم همه محدودیت 
و نقدهایی که به وضع موجود داریم، 
خواهان اصلاح رویه های حکمرانی در 
کشور هستیم. رویکرد و رویه ما با اعمال 
هر نوع خشونتی فاصله دارد، ما به گفتگو 
و تعامل سازنده و مؤثر با همه ارکان باور 
داریم و ایران را سربلند و قدرتمند و برای 

همه ایرانیان می خواهیم.« منصوری 
گفت: اصلاح طلبان برای تاثیرگذاری بر 
سیاست گذاری ها راهی ندارند جز آنکه 
گفتمان خود را به زبان گویای مردم و 
گروههای اجتماعی تبدیل کنند. دوری از 
قدرت بهترین موقعیت را برای آنها فراهم 
ساخته است تا بر شکاف ها و گسست های 
بین خود و جامعه فائق آیند. منصوری در 
پایان تصریح کرد: فعالان حزبی و سیاسی! 
با توجه به همه آنچه که گفته شد، مهم 
ترین وظیفه مان را در شرایط کنونی ایران 
این میدانیم که کانون توجه و هم و غم مان 
تقویت فعالیت های تشکیلاتی و حزبی 
باشد تا احزاب در ایران جایگاه و موقعیت 
بهتری پیدا کنند. هم باید احزاب کارآمدی 
بهتری به لحاظ کمی و کیفی داشته باشند 
و هم در مجموعه خانواده اصلاح طلبان 
باید به این مسئله توجه و اهتمام بیشتری 
صورت گیرد. باید انسجام اصلاح طلبان 
را غنیمت شماریم و برای ارتقاء کمی 
و کیفی و کار آمدی بیشتر نهاد جمعی 

اصلاح طلبان تلاش کنیم.
 دلواپسی اصولگرایان از بازسازی 

اصلاحات
مشخص است که اصولگرایان دلواپس از 
بازسازی درونی احزاب اصلاح طلب نگرانند، 
چنانکه خبرگزاری دلواپس فارس پس 
از پایان کنگره حزب اتحاد در گزارشی با 
تیتر :»بعد از کرباسچی شکوری راد هم از 
دبیرکلی حزب اتحاد ملت کنار رفت/ آذر 
منصوری دبیرکل شعبه ۲ حزب منحله 
مشارکت شد« نوشت: »حزب اتحاد ملت 
ایران از جمله احزاب اصلاح طلب است که 
به شعبه ۲ حزب منحله جبهه مشارکت 
معروف شده، حزبی که در فتنه سال ۸۸ 
اعضای آن بیشترین نقش را داشتند. هم 
اکنون بسیاری از اعضا و عناصر حزب منحله 
مشارکت در حزب اتحاد ملت ایران عضویت 
دارند و ترکیب جدید اعضای شورای 
مرکزی جدید نیز گویای این مطلب است.«

علی شکوری راد: فقط درانتظار فرصت نباشیم؛ به فکر خلق فرصت باشیم

یک زن، دبیرکل حزب اصلاح طلب 
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